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 دیــروز در صد و دهمین جلســه 

شورای شهر تهران، پرونده پایانه گزارش
جدید شرق تهران باز شد و اعضای 
پارلمان شهری نســبت به عدم تعیین تکلیف و 
بهره برداری از آن تذکراتی دادند. عملیات عمرانی 
این پایانه دهه 80در بزرگراه شهید یاسینی شروع 
شد و پس از رسیدن به مرز پیشرفت 95درصدی، 
منابع مالی برای ادامه کار تامین نشد و کار متوقف 
شد. از سوی دیگر، اتصال به خط 2مترو )از ایستگاه 
فرهنگســرا تا پایانه جدید شرق در جاده دماوند( 
یکی از شروط بهره برداری پروژه بود که این امر هم 
محقق نشــد و بهره برداری از این پروژه که گفته 
می شود نخستین پایانه هوشمند کشور است، به 
تأخیر افتاد و این سرمایه ملی چندین سال است 

که خاک می خورد.
به گزارش همشهری، پیش تر مهدی وحدت کار، 
مدیرعامل ســازمان پایانه ها و پارک ســوارهای 
شــهرداری تهران گفته بود اواخر نیمه نخســت 
امسال پایانه جدید شــرق بهره برداری می شود، 
اما محقق نشــدن این وعده سبب شــد تا دیروز 
برخی از اعضای پارلمان شــهری به این موضوع 
واکنش نشان دهند و خواستار پیگیری و راه اندازی 
آن در اسرع وقت شــوند. مهدی بابایی، نخستین 
عضوی بود که موضوع )تعیین تکلیف پایانه جدید 
شــرق( را مطرح کرد و گفت: »بــرای راه اندازی 
ترمینال شرق بودجه مناسبی درنظر گرفته شده و 
درخواست شورا این است که این ترمینال به زودی 
راه اندازی شود، اما با گذشــت حدود ۴8۱روز از 
تشکیل مدیریت جدید شهری، هنوز اقدامی در این 
خصوص انجام نشده است.« او به ترافیک خیابان 
دماوند هم اشاره و عنوان کرد که به دلیل عدم انتقال 
ترمینال شرق اصلاح خیابان دماوند انجام نشده 
اســت و به همین دلیل شهروندان شاهد ترافیک 
در این نقطه هستند. سیدمحمد آقامیری هم در 
ادامه به بازدید اخیرش از ترمینال شرق اشاره کرد 
و گفت: »این ترمینال ۳0 هکتاری در راستای حل 
مشکلات پایانه فعلی در شرق تهران ساخته شده 
و نخستین پایانه هوشمند کشور است که در یک 

موقعیت خاص جغرافیایی واقع شده، اما امکانات 
آن بدون هیچ کاربردی رها شــده و در یک سال 
اخیر نیز هیــچ اتفاقی برای بهره بــرداری از این 
پایانه رخ نداده است.« او با بیان اینکه سال ۱۳9۶ 
راه اندازی این پایانه به 20 تا ۳0میلیارد تومان نیاز 
داشت، اما حالا این پایانه با اختصاص 200میلیارد 
تومان راه اندازی می شود، تأکید کرد: »متأسفانه 
مدیریت قبلی با ترک فعل در این زمینه و رها کردن 
پروژه، خسارت های جبران ناپذیری را به این پروژه 
وارد کرده است و در مدیریت فعلی حتی اگر وام 
۱8درصد بگیریم تا این پروژه راه اندازی شود، اقدام 
درستی است؛ چراکه پایانه، درآمد پایدار است و 
درصورت افتتاح، سال دیگر ســرمایه شهرداری 
افزایش می یابد.« رئیس شــورای شهر تهران در 
جمع بندی نظرات مطرح شده گفت که این پایانه 
سرمایه ملی اســت که به دلیل عدم بهره برداری 
مستهلک شده اســت. مهدی چمران تأکید کرد: 
»علاوه بر فراهم کردن امکانات حمل ونقل عمومی 
)اتوبوس و مترو( باید فراینــد تکمیل این پایانه 
تسریع شــود.« او و دیگر اعضای شورای شهر با 
توجه به مسابقات فوتبال ایران در جام جهانی قطر 
نیز از برخی مسائل مرتبط با ورزش سخن گفتند.

رعایت واریز درآمدها به خزانه واحد 
در جریان قرائت گزارش خزانه دار شــورا درباره 

حســاب های درآمد و هزینه شــهرداری، رئیس 
کمیته شفافیت و شهر هوشمند شورای اسلامی 
شــهر تهران درباره عدم واریز درآمدها به خزانه 
واحد از ســوی برخــی از مجموعه های مدیریت 

شهری تذکر داد.
احمد صادقی درباره حساب های درآمد و هزینه 
شهرداری منتهی به ۳0مهرماه امسال گفت: »یکی 
از مواردی که از این گزارش برمی آید، عدم اجرای 
خزانه واحد است؛ یعنی برخی مجموعه ها مصوبه 
شورا در ایجاد خزانه واحد و واریز درآمد ها به خزانه 
واحد را رعایت نکردند و به همین دلیل درآمدهای 
شهرداری در گزارش با آنچه حاصل شده، فاصله 

دارد.« 
وی در ادامه افزود: »موضوع بعدی مربوط به دکل ها 
و آنتن های فیبر نوری است. وقتی در طول روز در 
سطح شهر تردد می کنیم، می بینیم که دکل ها و 

آنتن ها مدام رویش و زایش دارند.«
صادقی ادامه داد: »باید رقم درآمدی از صدور مجوز 
دکل ها ذکر شود؛ لذا باید در یک گزارش مفصل 

این ارقام در صحن شورا ارائه شوند .«

محاسبه و اخذ بهای خدمات پسماند 
رئیس کمیسیون برنامه و بودجه شورای اسلامی 
شهر تهران در این جلسه از اصلاح نحوه محاسبه و 
اخذ بهای خدمات مدیریت پسماند عادی خبر داد.

محمد آخوندی، در توضیح لایحه اصلاحیه نحوه 
محاســبه و اخذ بهای خدمات مدیریت پسماند 
عادی گفت: »بعد از جلســات مشترکی که بین 
کمیسیون های برنامه و بودجه و خدمات شهری با 
حضور نمایندگانی از شهرداری برگزار شد، نهایتا 
مصوبه ای در زمینه نحوه محاســبه و اخذ بهای 

خدمات مدیریت پسماند عادی به دست آمد.«
وی ادامه داد: »براســاس قانون به شــهرداری ها 
اجازه داده شده بهای خدمات مراکز غیرمسکونی 
را در موضوع پســماند سالانه در شــورا مصوب 
کنند. در تاریخ دوم تیرماه ۱۴00شــورای پنجم 
مصوبه ای داشــت که در آن فهرســت متوسط 
تولید روزانه پسماند عادی دقیق نبود و باعث شد 

نارضایتی هایی به وجود آید.«
این عضو شورای اسلامی شهر تهران خاطرنشان 
کرد: در مصوبه مذکور آمده بود که بهای خدمات 
مدیریت پسماند واحدهای غیرمسکونی در سال 
۱۴00نباید از 5برابر بهای خدمات مذکور در سال 
۱۳99بیشتر یا از یک سوم آن در همین سال کمتر 
باشد؛ بر این اســاس در حوزه معوقات عددهای 
عجیبی به دست آمد که نارضایتی شهروندان را به 

همراه داشته است.«
آخوندی افزود: »آن چیز که در کمیسیون مشترک 
و شــهرداری تصویب شد، این اســت که بدهی 
معوقات بهای خدمات مدیریت پســماند عادی 
مودیان از ســال ۱۳9۳تا ۱۳99مطابق عددهای 
ســال ۱۳99و  ســال ۱۴00بر مبنای ۱۴00و 
۱۴0۱بر مبنای ۱۴0۱محاسبه شود. درحالی که 
قبلا بحث بر این بود که برای ۱۴00هم براساس 

۱۳9۳تا ۱۳99معوقات را محاسبه کنند.«
وی گفت: »با توجه به تصویب قانون درآمد پایدار 
در مجلس شورای اســلامی و ماده ۱0این قانون، 
عدم پرداخت بهای خدمات مدیریت پسماند توسط 
مودیان با احتساب جریمه ای به ازای هر ماه تأخیر 
به میزان 2درصد و حداکثر تــا میزان 2۴درصد 
اعمال خواهد شد.« این لایحه با ۱5رأی مثبت به 
تصویب نمایندگان مردم در شورای اسلامی شهر 

تهران رسید.

کاهش ترافیک خیابان دماوند  با پایانه هوشمند
اعضای شورای شهر تهران در جلسه دیروز خواستار تعیین تکلیف پایانه جدید شرق شدند

کاشانی: امسال ۳5درصد منابع شهرداری تهران به ثبت رسیده که اتفاق مثبتی به حساب می آید
بودجه شهر در مسیر تحقق

 دیروز خزانه دار شورای اسلامی شهر تهران گزارشی 

بودجه
از وضعیت تحقق دخل و خرج شهرداری ارائه داد که 
از وضعیت مناســب روند اقتصادی شهر حکایت 

می کرد. به گزارش همشهری، اینطور که حبیب کاشانی اعلام کرد 
76درصد بودجه سال1401 شهرداری تهران تا اینجای کار محقق 
شده است. کاشانی با بیان اینکه در 7ماه اول سال گذشته، ۲0 درصد 

منابع ثبت شده بود، گفت: »امسال ۳۵درصد منابع به ثبت رسیده 
که اتفاق مثبتی به حساب می آید.« با این وضعیت به نظر می رسد که 

بودجه پیش بینی شده امسال کاملا محقق شود. 

اصول مدیریت کیفیت هوا
 سال هاست که آلودگی هوا به عنوان یکی 
از چالش های بزرگ شهر تهران، به مطالبه 
شهروندان و دغدغه مسئولان تبدیل شده 
و در صدر فهرست معضلات این کلانشهر 
جای گرفته است؛ هر چند، هم منابع ثابت و هم منابع متحرک 
در ایجاد و انتشار آلودگی هوا نقش دارند، اما واقعیت این است که 
هماهنگی و یکپارچه سازی ارگان های ذیربط نقش بسیار مهمی 
در مدیریت و کنترل آلودگی هوا دارد. با توجه به اینکه پیش نیاز 
شناخت آلودگی هوا و راه های مشــارکت عمومی در کنترل و 
کاهش آن، آگاهی از تعاریف، منابع انتشار، آلاینده های شاخص 
و معیار و مهم ترین راهکارهای بهبود کیفیت هواست، در سلسله 
یادداشت هایی به مبحثی از مباحث آلودگی هوا خواهیم پرداخت 
که از سوی »شرکت کنترل کیفیت هوای تهران« تدوین شده 
و برای مطالعه مخاطبان در اختیار همشهری قرار گرفته است. 
در هر نقطه ای از جهان همچون تهران که با مشکل آلودگی هوا 
روبه روست، پیاده سازی یک سیستم تکرارشونده تحت عنوان 
چرخه مدیریت کیفیت هــوا که از اجــزا و ابزارهای مختلفی 
تشکیل شده، ضرورت دارد تا با تکرار این چرخه، اقدامات مؤثری 
در زمینه کنترل و کاهش آلودگی هوا، شناسایی و اجرایی شده و 

در نهایت، از آنها بازخورد گرفته شود.
مهم ترین ســؤالاتی که در مواجهه با آلودگی هوا در یک نقطه 

مطرح می شود، به شرح زیر است:
  آلاینده معیار در شهر چیســت و به عبارتی، کدام آلاینده یا 

آلاینده ها باعث کاهش کیفیت هوا می شوند؟
  کدام منابــع موجب ایجاد این آلاینده یــا آلاینده ها در جو 

می شود و سهم هر یک از این منابع چقدر است؟
  چه اقداماتــی برای کنترل و کاهش غلظــت این آلاینده یا 

آلاینده ها در جو می توان انجام داد؟
  با توجه به هزینه بر بودن اقدامات مؤثر بر کاهش آلودگی هوا 
و محدودیت منابع، این اقدامات براساس معیار هزینه - فایده 

چگونه اولویت بندی شوند؟
  زمانبندی اجرای اقدامات مؤثر بر کاهش آلودگی هوا چگونه 
است و این اقدامات در راستای دستیابی به هوای پاک چگونه 

هدف گذاری می شوند؟

نخســتین گام در سیســتم مدیریت کیفیت هــوا، پایش و 
اندازه گیری مستمر غلظت آلاینده های مختلف در جو، با هدف 
شناسایی آلاینده های معیار و مؤثر بر کیفیت هوا، محاسبه میزان 
فاصله آن از حدود مجاز و حدود اســتاندارد سلامت و تعیین 
زمان ها و مکان های وقوع وضعیــت نامطلوب کیفیت هوا برای 

آمادگی در زمینه مقابله یا کنترل آن است.
پس از کسب اطلاعات لازم درباره وضعیت کیفیت هوا از طریق 
پایش و اندازه  گیــری، دومین گام شناســایی عوامل مؤثر در 
ایجاد آلودگی هوا یا منابع آلاینده است. در این مرحله، پس از 
شناسایی منابع تولید آلودگی، میزان تولید آلاینده های ناشی از 
آنها، محاسبه شده و سهم هر منبع در تولید آلودگی هوا تخمین 

زده می شود که به چنین مطالعه  ای، سیاهه انتشار می گویند.
براســاس این شــناخت از منابع آلاینده، در گام سوم می توان 
راهکارهایی به منظــور کنترل و کاهش آلودگــی هوا ازجمله 
نوسازی ناوگان آلاینده و فرسوده، تغییر سبد سوخت، اجرای 
طرح های ترافیکی، نصب فیلتــر دوده و... ارائه کرد. با توجه به 
طیف گسترده راهکارهای پیشنهادی و به دلیل هزینه های گزاف 
موردنیاز و محدودیت منابع، اجرای تمام آنها امکانپذیر نیست و 
راهکارها با استفاده از ابزارهای سیاهه انتشار و مدل سازی کیفیت 
هوا به لحاظ هزینه  - فایده، اولویت بندی و میزان اثربخشــی 

اجرای هر راهکار در کاهش آلودگی هوا تعیین می شود.
در گام چهارم، پس از تعیین راهکارهــای بهینه برای کاهش 
آلودگی هوا، برنامه ای کارآمد تحت عنوان برنامه کاهش آلودگی 
هوا با هدف دستیابی به سطوح کیفیت هوای مشخص، تهیه و 
تدوین می شود. گام پنجم و آخر از سیستم مدیریت کیفیت هوا 
به اجرای راهکارها اختصاص دارد. در این گام، راهکارهای ارائه 
شده براساس اولویت، اجرایی می شوند. در نهایت، این چرخه 
باید تکرار شده و براســاس پایش کیفیت هوا، تعیین شود که 
اجرای راهکارها، چه مقدار منجر به بهبود کیفیت هوا و دستیابی 
به هدف گذاری اولیه شده اســت. با تکرار این چرخه به صورت 
مستمر در شــهری همچون تهران، می توان انتظار داشت که 

معضل آلودگی هوا به مرور کنترل شده و کاهش یابد.
* مدیرعامل شرکت کنترل کیفیت هوای تهران

با وجود هزینه های زیاد 
»نگهداشت« شهر انجام شده است

عضو کمیســیون عمران مجلس شورای اســلامی گفت: فارغ 
از اجرای پروژه هــای عمرانی، همین که شــهرداری با وجود 
هزینه های هنگفت، نگهداشت شهر را به خوبی و مدیریت شده 

انجام می دهد، موفقیت بزرگی محسوب می شود.
مجتبی یوســفی در گفت وگو با پایگاه خبری شهر، گفت: این 
دولت برای توسعه زیرساخت ها تلاش می کند؛ طوری که وزارت 
کشــور اقدام تلفیقی مثبتی انجام داد و قرارداد تأمین ۶هزار و 

500دستگاه اتوبوس پس از ۱۱سال منعقد شد.
او  ضمن ابراز امیدواری از تداوم همدلی بین مجلس، دولت 
و مدیریت شهری گفت: ما باید نگاه به شهرداری ها را تغییر 
دهیم؛ پروژه های شــهرداری به هیچ عنوان قابل مقایسه با 
پروژه های دولت نیســت و باید بدانیم که اداره شهر هزینه 
زیادی می خواهد و دولت باید بیش از این به شــهرداری ها 

کمک کند.

 سیداحمد علوی
 عضو شورای اسلامی شهر تهران

بــا ایــن دکل هایــی کــه در ســطح شــهر 
وجــود دارنــد، نبایــد درآمــد مدیریــت 
شــهری از محل فیبر نوری صفر باشد. 
مــا قبــلا نیــز بــه دوســتان اعــلام کــرده 
بودیــم در ایــن مســئله و به ویــژه در 
شــرکت کنترل ترافیــک ضعــف داریم 
که اکنون بــه جزئیات آن نمی پــردازم. 
اکنون حدود 3۰۰ - 2۰۰ میلیارد تومان 
از درآمــد غیرنقد ما مشــخص اســت. 
اگــر گزارش هــای غیرنقــد مشــخص 
شــود، به نظر می رســد که مــا در زمینه 
بودجه موفق بوده ایم و اوضاع درآمدی 

شهرداری خیلی بد نبوده است.

مهدی پیرهادی
 رئیس کمیسیون سلامت محیط زیست 

و خدمات شهری شورای شهر
انتشــار  بــه  نســبت  صدا وســیما   
موضوعاتی که در شهر انجام می شود، 
اهتمــام بیشــتری داشــته باشــند. در 
شرایطی که رسانه های بیگانه و ماهواره 
دائما تخریب می کننــد و رهبر انقلاب 
می گویند بــه مــردم امید دهیــد، صدا 
و ســیما بایــد در جامعــه امیدبخشــی 
کند. در دوره جاری مدیریت شهری در 
مناطق جنوبــی اتفاقات خوبــی افتاده 
و شــنبه آینده افتتاح چند بوســتان در 
مناطــق جنوبــی ازجملــه منطقــه ۱۷ را 
داریم که وســعت خوبی دارد و در چند 

سال گذشته بی سابقه بوده است.

شهردار منطقه۱۰ از صدور 2۷3پروانه 
تخریــب و نوســازی در 8مــاه گذشــته 
خبــر داد. مهــدی اخ الصنايــع گفــت: 
»میانگیــن متوســط صــدور پروانــه در 
سال گذشــته ۵۰ روز بوده که اکنون به 
۴۱ روز کاهــش یافته اســت. منطقه ۱۰ 
یکــی از مناطقــی اســت کــه حــدود 
۶۰ درصد آن را بافت فرسوده و ناکارآمد 
شهری تشکیل می دهد و همین مسئله 
موجب شده یکی از دغدغه های اصلی 
این منطقه، در راستای نوسازی و بهبود 
کیفیت بافت شهری باشد.« او اضافه 
كــرد: »صــدور پروانــه ساخت و ســاز 
مهم تریــن نقــش را در ارتقــای کیفیت 
ســکونت در مناطــق دارای بافت هــای 
فرسوده و ناکارآمد شهر ایفا می کند.« 

معاون فنی و عمرانی منطقه۱۵ تهران از 
اتصال تقاطع بزرگراه های امام علی)ع( 
و شهید نجفی رســتگار با احداث رمپ 
و لــوپ در ایــن شــریان های ارتباطــی 
خبر داد. علی روحانی گفت: »مســیر 
دسترســی بزرگراه هــای امــام علــی و 
شهید نجفی پس از گذشــت 3سال از 
بهره برداری بزرگراه شهید نجفی رستگار 
با هدف تکمیل نواقص کنــدرو بزرگراه 
شهید نجفی رستگار،   احداث شد.« او  
اضافه كرد: »برای تکمیل گردش های 
ترافیکی تقاطع فوق، بیش از 2۶۵۰ متر 
مســیر کنــدرو در بزرگراه شــهید نجفی 
رستگار، یک رمپ 32۰ متری و یک لوپ 

با همین طول احداث شده است.« 

273
پروانه

2650
متر

ساماندهي افراد بی خانمان 
در آبان ماه 

شــهردار منطقه 9 تهران از شناسایی و ساماندهی 
معتادان متجاهر، افراد بی خانمان و بی سرپناه با هدف 
پاکسازی شهر و ایمن سازی قسمت غربی شهر تهران 
خبر داد. به گزارش همشــهري، سیدمحمدرحیم 
مرتضوی با اشاره به گشت زنی های مستمر توسط 
اداره امور آسیب های اجتماعی شهرداری منطقه 9 
تهران گفت: »پایگاه خدمــات اجتماعی منطقه 9 
تهران با کمک مرکز فوریت های اجتماعی شهرداری 
تهران )۱۳۷( و انجام گشــت های روزانه و شبانه در 
خیابان ها، بوستان ها و فضاهای بی دفاع شهری نسبت 
به ســاماندهی معتادان متجاهر، افراد بی خانمان و 
بی سرپناه اقدام می کند.« او عنوان کرد: »در ادامه و 
با ارجاع این افراد بی سرپناه به دستگاه های حمایتی، 
مراحل خدمت رســانی از جمله  تشــکیل پرونده، 
مشاوره، اســکان و مداوا تسهیل شــده و با سرعت 
بیشتری انجام می شود.« شــهردار منطقه 9 تاکید 
کرد: »در ماه آبان امســال ۳۷2 نفر شامل  معتادان 
متجاهر، بی خانمــان، کودک کار و مســافر در راه 
مانده در منطقه 9 تهران شناسایی شده و به مراکز 
بازپروری و حمایتی از جمله مددسرای امید، مرکز 
پرتو و ترمینــال غرب منتقل شــدند.« مرتضوی 
اضافه کرد: »خرســندیم که اقدامات انجام شــده 
در زمینه آســیب های اجتماعی به منظور کاهش 
آسیب های اجتماعی با ساماندهی معتادان متجاهر، 
در راه ماندگان، کودکان کار و افراد بی سرپناه در نقاط 

آسیب خیز غربی پایتخت مثبت بوده است.« 

نقل قول خبر

عدد خبر

مجلس

 خبر

سیدمحمدمهدی میرزایی قمی*یادداشت

تعیین تکلیف املاک حریم راه آهن 
عضو کمیسیون برنامه و بودجه شورای اسلامی شــهر تهران در یکصد ودهمین جلسه شورای 
اسلامی شهر تهران ضمن ارائه گزارشی در محله علی آباد شمالی و نازی آباد شرقی واقع در منطقه 
16شهرداری تهران، گفت: تقاضای من این است که شهرداران مناطق ۲۲گانه عملکرد شهردار منطقه 

16 در تعامل مستقیم با شهروندان را مورد توجه قرار دهند.
ناصر امانی با اشاره به تعامل بسیار مثبت شهردار منطقه 16 با مردم گفت: خوشبختانه در این منطقه 
شاهد بافت فرسوده نبودیم که جای خوشحالی است. سرانه آموزشی منطقه وضعیت مناسبی دارد 
و 1۲مدرسه در منطقه وجود دارد؛ از لحاظ سرانه بهداشتی نیز وضعیت خوبی را در منطقه شاهد 

هستیم.
امانی با بیان اینکه هزار نفر از اتباع بیگانه در این محله زندگی می کنند، خاطرنشان کرد: ترافیک 
اطراف ایستگاه متروی خزانه مردم را دچار مشکل می کند. تعیین تکلیف املاک موجود در اطراف 
حریم راه آهن، تعیین تکلیف مجموعه ورزشی سهند، تعمیر پل مکانیزه، تأمین روشنایی منطقه و 

آبیاری درختان ارزشمند محله ازجمله مواردی است که نیاز به پیگیری دارد.

مکث

جزئیات دخل و خرج بودجه شهرداری تا پایان مهر ماه
 50370 
میلیارد تومان 

بودجه امسال شهرداری است.

 38هزار 
میلیارد تومان 

درآمد معادل ۷۶درصد بودجه، 
بیش از 8هزار میلیارد تومان منابع 
حاصل از واگذاری دارایی سرمایه ای 

معادل ۱۶درصد و 3هزارو۹۴۰ 
میلیارد تومان منابع حاصل از 

واگذاری دارایی مالی معادل 8درصد 
بودجه امسال است.

 32578 
میلیارد تومان 

بودجه تا پایان مهر محقق شده 
است.

 22550 
میلیارد تومان 

منابع واگذاری دارایی سرمایه ای 
نقد بوده است.

 22000 
میلیارد تومان 

پیش بینی شده بود که   درآمد 
بودجه امسال از محل شهرسازی 

تامین شود که۱28۰۰میلیارد تومان 
تاکنون درآمد کسب شده است.

 22783 
میلیارد تومان 

منابع کسب شده حاصل واگذاری 
دارایی سرمایه ای است.

 44078 
میلیارد تومان 

در بخش عملکرد هزینه ای و 
درآمدی    ابلاغ شد که شهرداری 
تاکنون 3۷درصد جذب داشته 

است.

 233 
میلیارد تومان 

منابع واگذاری دارایی سرمایه ای 
غیرنقد بوده است.
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